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Hanhien poistotoimet Pyhäjärven Vattolan uimarannalta 
 
 
  
Ympäristölautakunta 22.05.2025 § 35  
  
 
Esittelijä: Yhdyskuntatekniikan päällikkö Seppälä Kari, Vs. kaupunkikehitysjohtaja 
Valmistelija: Kaupunkikehitysjohtaja Rantanen Marja 
 Vastaava rakennustarkastaja Iivari Petri 

 
Karkkilan Kaupunginvaltuuston kokouksessa 28.04.2025 § 29 on jätetty 
valtuustoaloite Pyhäjärven uimarannan kehittämiseksi. Aloitteen keskiössä 
on uimarannalle majoittautuneet kanadanhanhet, jotka oleskelullaan 
likaavat aluetta ja häiriköivät alueella oleskelevia uimareita. Hanhien 
häiriköinnistä on tehty myös erillisiä valituksia, sekä myös toimenpide 
ehdotuksia rannan vapauttamiseksi hanhilta. 
 
Hanhien määrän lisääntyminen etelän vesistöjen rannikoilla on koko 
eteläistä Suomea koskeva ongelma. Hanhien häätämiseksi on tehty ja 
käynnistetty erilaisia toimia, kuten mm. äänikarkotteiden käyttö, 
henkilöresurssin sijoittaminen rannalle sekä erilaisien karkotteiden 
(muovijoutsenet, aidat) käyttö. Myös koiravartion käyttö on ollut yhtenä 
vaihtoehtona.  Haasteina karkotteiden käytölle, on mm. se, että ne 
ohjautuvat varsin usein ilkivallan kohteeksi ja voivat olla myös 
luvanvaraisia (äänikarkotteet). Hanhien sijoittumisessa merkillepantavaa 
on se, että ne sijoittuvat nurmipohjaisille rannoille. Nyt tehdyn aloitteen 
yhtenä keskeisenä esityksenä on ollut se, että uimaranta-alueen nurmikko 
poistettaisiin. Teknisenä toteutuksena nurmikon poisto on kaupungin työnä 
helpoin. On myös mahdollista, että pelkällä nurmikon poistolla saataisiin 
hanhet siirtymään toisaalle.     
 
Asemakaavassa uimarannaksi määrätyllä alueella uimarannan ranta-
alueen nurmikon poisto ei ole maisemallisesti tai kaupunkikuvallisesti niin 
merkittävä toimenpide, että RakL 54 § maisematyöluvan myöntämisen 
edellytykset täyttyisivät. Uimarannan ranta-alue on tyypillisesti hiekkaa tai 
nurmikkoa, joten maisematyölupaa ei tarvita rannan muutostöille. 
 

Ehdotus: Yhdyskuntatekniikan päällikkö Seppälä Kari, Vs. kaupunkikehitysjohtaja 
 
 Ympäristölautakunta päättää, että kaupunkikehitys käynnistää 

mahdollisimman pikaisesti toimet nurmikon poistolle. Toimenpiteen jälkeen 
jatketaan muilla toimilla, mikäli niihin vielä on tarvetta 
  

Käsittely: Keskustelun kuluessa vs. kaupunkikehitysjohtaja teki muutetun 
päätösehdotuksen seuraavasti: 
Ympäristölautakunta pitää nurmikoiden poistoa kannattavana 
toimenpiteenä. Tämän avulla olisi mahdollista saada hanhet siirtymään 
Pyhäjärven Vattolan uimarannalta. Uimarantojen hoito kuuluu teknisen 
lautakunnan alaisuuteen, joten ympäristölautakunta päättää siirtää asian 
päätettäväksi tekniseen lautakuntaan. Ympäristölautakunta suosittelee 
koko rannan alueelle tehtävää kehityssuunnitelmaa.  
 
Puheenjohtaja tiedusteli voidaanko muutettu päätösehdotus hyväksyä. 
Lautakunta hyväksyi muutetun päätösehdotuksen yksimielisesti. 
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Päätös: Ympäristölautakunta pitää nurmikoiden poistoa kannattavana 
toimenpiteenä. Tämän avulla olisi mahdollista saada hanhet siirtymään 
Pyhäjärven Vattolan uimarannalta. Uimarantojen hoito kuuluu teknisen 
lautakunnan alaisuuteen, joten ympäristölautakunta päättää siirtää asian 
päätettäväksi tekniseen lautakuntaan. Ympäristölautakunta suosittelee 
koko rannan alueelle tehtävää kehityssuunnitelmaa. 

 
Täytäntöönpano: Tekninen lautakunta 
 
Tekninen lautakunta 05.06.2025 § 56    
127/10.03.01.03/2025    
 
 

 
Esittelijä: Kaupunkikehitysjohtaja Rantanen Marja  
Valmistelija: Kaupunkikehitysjohtaja Rantanen Marja  

 
Kaupunkikehitys on käsitellyt yksikössään Pyhäjärven uimarannan 
siisteyteen liittyvää laajaa palautetta, sekä selvittänyt, eri toimia hanhien 
häätämiseksi uimarannalta. Toimien tueksi on kartoitettu sitä, millä tavoin 
muilla alueilla hanhia on pyritty karkottamaan.  
 
Edullisimpana ja ensisijaisena vaihtoehtona näyttäytyy rantojen 
nurmialueen poisto niin, että hanhien ruokailumahdollisuus rannan 
läheisyydessä poistuu. Ympäristölautakunnan esittämän 
kehityssuunnitelman laatiminen on perusteltua aloittaa vasta sitten, kun 
hanhet on saatu poistettua. Kaupunkikehitys ei ole vuodelle 2025 varannut 
rahoitusta Pyhäjärven uimarannan kehittämiselle, joten laajempi 
suunnitelma tulee tehtäväksi vasta sitten kun hanhet saadaan poistettua. 
 
Nurmikon poisto voidaan toteuttaa oman henkilöstön ja omien koneiden  
avulla. Koska alueen nurmialue on laaja, on nurmikon poisto perusteltua 
toteuttaa 5-10 metrin levyisissä kaistoissa. Nurmikaistoja poistetaan 
vaiheittain lopulta niin pitkälle, että hanhien oleskelu uimarannalla loppuu.        
 

Ehdotus: Kaupunkikehitysjohtaja Rantanen Marja  
 
 Tekninen lautakunta päättää käynnistää uimarannan muutostoimet 

asiaselostuksessa esitetyin perustein. 
 

Päätös: Hyväksyttiin. 
 
Täytäntöönpano: Yhdyskuntatekniikan päälikkö 
 


